
Isten országa, mint üdvösség és ítélet 

 

Szeretett testvérek, nem szokásom, de ma arra kérlek, figyeljetek egy keveset arra, amit viselek. 

A magyar lelkipásztori palástra gondolok. Annak, amit magyar lelkészek viselnek, sok köze 

van ahhoz az ünnephez, amit most ülünk. A Reformáció idején a külföldön tanuló magyar 

lelkészek visszahozták a Reformáció üzenetét Magyarországra. És ez a hír… egyszerűen 

szólva a jó hír… az evangélium – valami, amit az akkori templomban alig hallottak az emberek. 

És ezt következőképpen tették: helyről helyre jártak, mint körutazó lelkészek, 

vándorprédikátorok, kiálltak a piacterekre, és prédikáltak, majd továbbmentek. Közben sosem 

vetették le az úti köpenyüket, ami megvédte őket minden időjárástól, a széltől és az esőtől… - 

és ez a hagyomány megmaradt a magyar református egyházban, ezért minden lelkész, 

igehirdetés közben, ilyen köpenyt visel… hogy jelezze: azoknak az igehirdetőknek 

szellemében prédikál, akik annak idején német, holland, francia egyetemekről hozták vissza a 

tiszta evangéliumot.  

A Szentírásban is hasonló vándorló prédikátorokról, Jézus tanítványairól. Ők is helyről helyre 

jártak, hogy Jézus evangéliumát hirdessék. De a vándorköpenyes magyar peregrinusoktól 

eltérően… ők semmit sem vittek magukkal, még ilyen köpenyt sem… üres kézzel járták a 

vidéket… de mégis a legdrágább kincset vitték: Isten igéjét. És látni fogjuk, hogy amikor Isten 

Igéje emberek közé jön, és azt hit által elfogadják, csodás dolgok történnek.  

Próbáljuk meg nagy vonalakban, versről versre megérteni, majd különösen arra 

összpontosítani, ami szerintem a rész központi üzenetét tartalmazza.  

1. Vers. a 70 - Lukács evangéliuma arról szól, hogy az Úr még 70 tanítványt választ ki. Ezt 

tehát az előző részben olvasottakkal összefüggésben lehet értelmezni. Először kiküldi a 12-t. 

És aztán még 70-et. Nos, az Írás gyakran használ szimbolikus számokat ... a 12 utalhat a 12 

törzsre ... Először őket küldi ki ... Azután a 70-et. Nos, a 70-es számot több helyen is 

megtaláljuk a Bibliában… például ennyi a Mózes segítőinek, a véneknek a száma, akik 

irányítják a népet... Ennyi tagja lenne a Sanhedrinnek, a zsidó legfelsőbb tanácsnak… És a 

zsidó hagyomány szerint ez a Bábel tornya után létrejött nyelveknek és népeknek a száma. 

Tehát a 70-es számot sok igemagyarázó az idegenek teljességére vonatkoztatja. Ez tehát egy 

beszédes kép lehet a Bibliában arról, hogy Jézus milyen sorrendben hirdeti az evangéliumot… 

Először a 12 - először Izráelnek… Aztán a 70 - a pogányoknak. 



2. Vers. A munkások… - az Úr gazdag termést ígér. Ha Jézus termésről beszél, gyakran az 

evangélium gyümölcseire gondol. Az evangélium maga a mag, ami az emberi szívbe hull, és 

ott gyümölcsöt terem.  Érdekes, hogy Jézus itt a tanítványait nem magvetőkként küldi ki, 

hanem arató munkásokként. Természetesen… ők is fogják hirdetni Isten országát, az 

evangélium magját… De aratni is fognak… Tehát tapasztalni fogják az emberek válaszát az 

evangéliumra. 

3. Vers. - Bárányokként a farkasok közé küldi Jézus őket… - ez egyértelmű utalás arra, hogy 

nem mindenki fogja örömmel fogadni az evangéliumot. És ez várható is. Mert ahogy Pál 

mondja… Az evangélium a zsidóknak megbotránkoztató. Elképzelhetetlen volt számukra, 

hogy bűnösök is hivatalosak lennének Isten országába. S közben a tanítványok között is 

voltak… bűnösök, vámszedők… a társadalom legalja. 

4. Vers. Sem erszényt, sem tarisznyát nem vihettek magukkal - ez mit jelent? … Teljes 

függőséget Istentől. És nem csak arról van itt szó, hogy az evangélium hirdetésétől nem kell 

várniuk, hogy meggazdagodnak, de a puszta megélhetésükért is az Úrban kell bízniuk… 

Képzeljük csak el! Manapság az ember már meztelennek érzi magát, ha otthon felejti a 

telefonját… Ne is beszéljünk arról, hogy ilyen hosszú útra induljon anélkül, hogy bármit is 

magával vinne.  

Továbbá: "Ne köszönjetek senkinek útközben… - Amire ez utalhat, nem magával a 

cselekvéssel van összefüggésben, hanem sokkal inkább a következő verssel.  

5. Vers - itt látjuk meg a kiküldés célját. Nem az a cél, hogy utcaszéleken állva kiáltsák az 

Igét, hanem hogy az emberekhez menjenek… A lehető legközelebb… Oda, ahol élnek… 

Mutassák meg, hogy Isten békéjének evangéliuma személyesen keresi őket. És ezért 

hangsúlyozza az Úr Jézus: ne találomra hirdessétek az Igét, hanem menjenek célzottan az 

emberekhez…   keressenek kapcsolatot egymással… 

 6-7 vers Hirdessétek a békét… És figyeljétek meg a választ… Ha béke gyermekei… békével 

válaszolnak… Ha nem, nem… lehetnek a "harag gyermekei" is, ahogy Pál fogalmazza. Ezek 

a gondolatok hasonlítanak ahhoz, amit a Reformátorok, nem 500 évvel ezelőtt, hanem 400 

évvel ezelőtt Dordrechtben fogalmaztak meg az üdvösségről: kálvinisták az arminiánusok 

ellen... Mi fontosabb? Isten kiválasztása, vagy az ember szabad akarata? 

Ezeket a verseket lehetne úgy olvasni, mintha minden az ember választásán múlna. De Jézus 

éppen itt olya nyelvet használ, ami világossá teszi, hogy az üdvösség nem az ember 



választásában, hanem Isten választásában rejlik… A béke gyermeke… Nem a békét választó 

gyermek… békével válaszol… Különben pedig nem. Tehát nem úgy van, hogy ha elfogadod 

az evangéliumot, Isten gyermeke leszel… De ha hozzá tartozol… akkor el is fogadod… De ezt 

nem előre, hanem csak utólag mondhatjuk meg… mert mi csak azt látjuk, ami a szem előtt van, 

de az Úr a szívet nézi.  

8-11. Vers Az evangéliumra adott két különböző válasz tehát: Elfogadás vagy. Elutasítás... De 

feltűnő az, hogy a tanítványok csak a "béke veled" köszöntéssel jönnek… Tehát az üzenet 

mindenkinek ugyanaz… Gazdagnak és szegénynek… Egészségesnek és betegnek… Egy 

családnak, egy egyedülállónak… Annak aki magát igaznak gondolja. És a szegény bűnösnek… 

Annak, akit minden ember tisztel… És annak, aki talán már nagyon rég nem hallotta ezt az 

üdvüzenetet: Béke veled… Az evangélium csodája az, hogy nem diszkriminál… Mindenkinek 

ugyanaz az üzenete: "béke veled"… 

Sőt… Függetlenül attól, hogyan reagálnak az emberek, a 70 tanítvány ugyanazt az üzenetet 

ismétli mindenkinek. Hogy fogalmaz Jézus? Ha befogadnak titeket… Akkor hirdessétek: az 

Isten országa elközelített. És ha nem fogadnak el titeket, hirdessétek: tudjátok, hogy az Isten 

országa közel van. Tehát, mindegy, hogy az evangéliumra mi a válasz… az evangélium mindig 

ugyanaz… az ország közel van… de az egyiknek ez öröm, remény és megváltás üzenete… a 

másiknak pedig ítélet lesz.  

12-15 vers. - Isten ítélete… Az ítélet a hitetlenségük miatt éri őket… Hallják a szavakat, látják 

a jeleket… és mégsem hisznek. Ezért mondja Jézus, hogy a két zsidó város ítélete nagyobb 

lesz, mint a két pogány városé… mert kiváltságos helyzetben voltak, hogy közelről lássák az 

üdvösséget… és mert zsidók voltak… meg is érthették… és mégsem fogadták be.  

A 70-nél az Isten országa ítéletet is jelentett… És ez logikus… hisz ez egy olyan királyság, 

ahol igazság, béke és szeretet uralkodik... és azok, akik nem egyeznek meg az isten országának 

ezzel az alaptörvényével… azoknak nincs is részük benne. Mert az Úr tökéletes Királyságot 

akar… Ez azt is jelenti, hogy ítéletet hoz mindennel, ami tökéletlen, hibás, bűnös. Semmi sem 

lehet részese annak, ami a békével és az igazsággal ellentétes… Amikor Istenre gondolunk, 

nem szívesen gondolunk az Ő haragjára, dühére, ítéletére… mégis, ha nem lenne ez, Ő nem 

lenne szent… Hiszen megengedné azt a szenvedést, amit az emberi bűnünk okoz… Ha pedig 

nem lépne fel az ellenünk elkövetett igazságtalanságok ellen… és az élen, amit mi okozunk… 

nem lenne jó Isten. Mert Isten nem akarja, hogy a gonoszság örökké létezzen… Ezért… ha 

valaki meghallja a tanítványok békéjének szavát, és nem fogadja el… azzal azt mondja… 



Nincs szükségem arra a békére, amelyet Isten országa ígér… magam is megoldom. Nos, az 

ilyen embernek az üzenet ugyanaz… A Királyság közel van… de számodra ez ítélet lesz, mert 

nem vágysz arra a szeretetre, békére és igazságra, amit az jelent. 

16. Vers- az Isten országának evangéliuma, amelyet a tanítványok hirdetnek, Jézushoz vezet, 

és Jézustól az Atyához… - // Máté 25 - mikor láttunk téged? Az egyik legkisebbem… 

17 vers. A tanítványok visszatérnek… Jó hírekkel… Mindent, amit meg kellet tenniük, 

sikerült. Nagy dolgok… még a démonok is hallgattak rájuk - tele vannak lelkesedéssel, mert 

látták az Ország jeleit… Sőt… saját maguk is tették Jézus nevében. 

18. Vers Jézus válasza… A sátán, mint egy villám leesik… - Jézus válaszol a 

meglepetésükre… ne csodálkozzatok, hogy a sátán és ereje alá van vetve Isten hatalmának… 

ott voltam, amikor a sátánt levetették az égből… akkor, még az emberek bűnesete előtt. A sátán 

erős ellenség, de végül is alá van vetve Isten hatalmának.  

19-20. Vers A tanítványok visszajönnek: sikerült! Még a démonokat is ki tudtuk űzni az Ön 

szavára… Jézus azt mondja… Ez szép, de ez nem a legkülönlegesebb. Csoda… de nem a 

legnagyobb csoda… A sokkal nagyobb csoda az, hogy a nevetek fel vannak írva a mennyekben. 

//Mindenféle sportban a cél nem feltétlenül a győzelem, hanem a résztvétel. 

És ezek a gondolatok is minden mást relativizálnak. Talán hallottak olyan keresztényekről, akik 

azt mondják, hogy az Isten Országának legfőbb célja az Ország csodálatos jeleinek 

megmutatása… gyógyulások, csodák, nyelveken szólás, bőség… és ha nincs meg ez, az nagy 

gond - mondják… De Jézus szavai ezt más perspektívába helyezik… Szép és csodálatos, ha ez 

megtörténik, de a legnagyobb csoda az, hogy a neved fel van írva az égben. Testvérek… Talán 

maguk is nagy és csodálatos cselekedeteket tudnak Istenről az életükben… És azok 

csodálatosak és szükségesek… de már tapasztaltátok-e a legnagyobb csodát? … hogy a nevetek 

fel van írva az égben? Mert akármilyen nagy és csodálatos is a többi jel… Ezek csak jelek… 

És csak ideiglenes jelek… Még Jézusnál is így volt… Gyógyulás… Megszabadulás… 

Csodák… A holtak feltámasztása… Ezek csak az örök ország ideiglenes jelei. És akkor nem a 

legfontosabb dolog, hogy te vagy-e, aki nyer, hanem a legfontosabb dolog az, hogy részt 

vehetsz.  

Hogyha meghallod az evangéliumot: elközelített a mennyek országa - milyen választ adsz rá? 

"Nincs helyem ott?" Ez egy természetes válasz… De a helyedet Jézus Krisztus szerezte meg a 

kereszten… Vagy talán az a válaszod :"Vágyom rá…" - akkor nézz körül, és lásd meg Isten 



országának jeleit… És örülj nekik… De legyen a legnagyobb örömöd, hogy neked is helyed 

lehet ott. Ámen. 

 

Urunk, Istenünk… Atya, Fiú és Szentlélek Istenként szólunk hozzád. Mint Istenhez, aki 

megteremtett minket és felettünk áll, mint Istenhez, aki megváltott és mellettünk áll, mint 

Istenhez, aki hitet ad nekünk és megszentel, és bennünk él. Köszönjük Urunk, hogy a Te utad 

egyre közelebb vezet hozzánk… Jó látni, hova vezet a szereteted… Lényünk mélyére. De néha 

az is szükséges, hogy a messzeségben lássunk Téged… Mindenható, Szent Istenként… olyan 

Istenként, aki azért teremtett, hogy képmásai legyünk… olyan Istenként, aki szent és igazságos 

a haragjában is, ha ezt nem tesszük meg. Köszönjük, Uram, hogy ezt minden vasárnap meg 

akarod mutatni nekünk… hogy Te a szent, és fenséges Teremtőnk vagy, de Jézus Krisztus által 

a szerető Atyánk is. Kérünk Téged, ezen az istentiszteleten is nyújtsd nekünk Igédet és 

Lelkedet, hogy láthassuk Fényességedet. Áldd meg közösségünket, Igéd olvasását és 

hallgatását. Jézus nevéért. Ámen 

Mindenható Isten, szerető Atyánk. Az Országod elközelített… ezek a szavak már évekkel 

ezelőtt is elhangzottak a júdeai városokban… majd Samáriában… majd az egész világon… és 

ha őszintén belátjuk emberi türelmetlenségünket, azt mondjuk, hogy Országod késik, távol 

marad. Főleg olyan időkben mondjuk ezt, mint a mostaniak, amikor minden emberi 

igyekezetünk semmibe vész. De éppen a Te irgalmasságod az, amely vár. Országod nem késik, 

hanem Te irgalmas vagy, amíg mindenki hallja az evangéliumot és válaszolhat rá. Mert az Isten 

országa csodálatos jövő azok számára, akik a béke gyermekei… de ítélet azok számára, akik a 

harag gyermekei. Uram… kérünk, teremts minket az életadó Lelked által olyan emberekké, 

akik szeretik a békédet és vágyakoznak utána. És ebben használd fel mindazt, amit körülöttünk 

az Országod jeleként láthatunk. 

Kérünk, segítsd meg testvéreinket, akik betegséget hordoznak 

Segítsd meg testvéreinket, akik veszteséggel szembesülnek. 

Akik aggódnak a jövő miatt… 

Köszönjük az összes áldást, amelyet nekünk adsz… hadd lássunk benne egy kis ízelítőt a 

mennyországból. 

Uram… kérünk egy csodát… a legnagyobbat… hogy Szentlelked által tudjuk, neveink fel 

vannak írva az égben. Hallgasd meg imádságunkat Jézus nevében. Ámen 

Kelemen A. Csongor prédikációja, mely elhangzott Zwolléban, 2023. október 29-én 


